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در نشست ویژه شورای شهر بر ضرورت رفع فوری معضل ساختمان های نا ایمن تأکید شد

متروپل های تهران در اورژانس

علی نصیری، رئیس ســازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شهر تهران معتقد است: 
موضوع ایمنی شــهر مربوط به یک دســتگاه نیســت و ناایمنی ها نیز مربوط به امروز و 
دیروز نیستند. بنابراین درخواســت ما ورود جدی تر دستگاه هاست تا با نگاهی همدلانه 
موضوعــات را پیش ببرند. به گفته او ۱۶ هزار ســاختمان نیازمند بازدید ایمنی بود که با 
آغاز به  کار تیم های ارزیابی ایمنی ساختمان های مهم و بلندمرتبه تهران ۵۲۲ ساختمان 
بازدیدشان انجام شــد. ساختمان هایی شامل بیمارستان ها، برج های مهم و... که بازدید 
آنها در حال انجام است. او درخصوص فرونشست تهران هم هشدار می دهد و می گوید: 

بی تردید کاهش اثرات ناشی از بحث فرونشست که امروز به منطقه ۱۰ رسیده و وارد این 
منطقه شــده، از اهمیت بسزایی برخوردار اســت. با توجه به اینکه چاه ها نیز وارد مدار 
آب شرب شــهروندان شده اند، بحث فرونشست تشدید خواهد شد. نصیری درخصوص 
روند ایمن ســازی گودهای رهاشده شهر تهران که ســه گود در این جلسه مورد بررسی 
قــرار گرفت نیز می گوید: ۱۹۳ گود رهاشــده در تهران وجــود دارد که ۳۷ مورد پرخطر 
هســتند. ایمن سازی این گودها با اولویت گودهای در مالکیت شهرداری تهران آغاز شده 
و در همین راســتا گود برج میلاد تاکنون ۴۶ درصد پیشرفت ایمن سازی داشته، اما تزریق 

ایرنا: ســخنگوی شــهرداری تهران اعلام کــرد: گاز متان آلاینده هوا و آســیب زننده به 
ســلامتی مردم نیست و این گاز اثری غیرمســتقیم بر محیط زیست دارد؛ بنابراین وجود 
آن در هوا برای مردم بحران زا نیســت اما باید از پیشرفت آن به دلیل اثرات غیرمستقیم 
که بر محیط زیســت دارد، جلوگیری شود. عبدالمطهر محمدخانی روز سه شنبه در یک 
برنامه تلویزیونی گفت: برخلاف آنچه  در رســانه ها اعلام شــد، منشأ گاز متان در تهران 
مجموعه آراد کوه نیســت و ما نیز با همراهی دانشکده محیط زیست دانشگاه تهران به 
دنبال پیدا کردن منشــأ تولید متان در پایتخت هستیم. البته اینجا لازم است بگویم برای 
مجموعه آرادکوه نیز دارد اتفاقات خوبی می افتد که منجر به کاهش تجمیع پســماند 
در این منطقه خواهد شــد. او با پرداختن به شــرایط فعلی آلودگی هوای پایتخت و در 
پاســخ به این ســؤال که مسئول هوای پاک در تهران کیســت؟ گفت: قانون هوای پاک 
مســئولیت های متعددی را برای دستگاه های مختلف از جمله شهرداری تهران در نظر 
گرفته است. مطابق قانون توسعه حمل ونقل عمومی و گسترش فضای سبز شهری از 
مهم ترین وظایف شــهرداری در حل معضل آلودگی هواست که این وظایف به ترتیب 
از سوی معاونت حمل ونقل و معاونت خدمات شهری باید پیگیری شود. محمدخانی 
افزود: در یک ســال گذشته مجموعه شهرداری تهران تقریبا به تمامی وظایف خود در 
رابطه با حل بحران آلودگی هوا عمل کرده است. برای مثال مطابق قانون سرانه فضای 
ســبز برای هر شهروند ۱۵ متر به طور میانگین باید باشد که این عدد اکنون در تهران به 
۱۵.۴۸ سانتی متر رسیده است. در یک سال و نیم اخیر ما هزار و ۲۵۰ هکتار درختکاری در 

حومه پایتخت داشته ایم و دو پارک بزرگ به همراه تعدادی پارک های کوچک(پارک مادر 
و کــودک) افتتاح کردیم. وی ادامه داد: مطابق ماده هفت قانون هوای پاک در رابطه با 
مدیریت ترافیک نیز وظایفی متوجه شــهرداری شده است که در این رابطه در یک سال 
گذشته مســئله معاینه فنی خودروها به اجرائی شدن طرح زوج و فرد به خوبی توسط 
مجموعه مدیریت شهری پیگیری شده است. سخنگوی شهرداری تهران در ادامه درباره 
مصوبه شورای شهر در رابطه با مسئله نیم بها شدن بلیت وسایل حمل ونقل عمومی در 
روزهای آلودگی هوای شهر تهران نیز گفت: در این زمینه کمیته اضطرار آلودگی هوای 
تهران مصوبه ای داشــته اســت که این مصوبه برای اجرائی شــدن نیاز به تأیید شورای 
اســلامی شهر تهران دارد. قطعا با تأییدیه شــورا ما نیز زیرساخت های اجرائی شدن این 
وعده را فراهم خواهیم کرد. محمدخانی با اشــاره به میراث مانده از مدیریت شــهری 
قبلی در زمینه توسعه حمل ونقل عمومی گفت: مدیریت گذشته شهری زیرساخت های 
حمل ونقل عمومی را نابود کرد. مطابق قانون تهران نیاز به حداقل هفت  هزار دستگاه 
اتوبوس دارد. در ســال ۹۶ میزان اتوبوس های تهران پنج  هزار دستگاه بود، اما در دوره 
مدیریت شــهری پیشین تهران نه تنها به تعداد این اتوبوس ها افزوده نشد بلکه این رقم 
پس از چهار سال به دو هزار و ۵۰ عدد اتوبوس رسید. سخنگوی شهرداری تهران گفت: 
اکنون با پیگیری های صورت گرفته ســه هزار اتوبوس فعال در تهران داریم و پیش بینی 
می شود ۵۰۰ دســتگاه دیگر نیز تا پایان سال با تلاش شــهرداری به چرخه حمل ونقل 

شهری پایتخت اضافه شود. 

محرومیت اجتماعي به عنوان مجازات کشف حجاب در لایحه جدید تعزیرات

نورا حســینی: نمی توانیم نامی از ســاختمان های ناایمن ببریم. این را ابتدای جلســه به ما تذکر می دهند که باید ملاحظات اجتماعی را در انعکاس خبر در نظر بگیریم. در سومین جلسه 
قرارگاه ایمنی شــهر تهران قرار اســت برای ایمن سازی چند ساختمان و گود همفکری شود. ســاختمان هایی که برخی مسکونی و برخی تجاری هســتند و هر روز صدها نفر در آنها تردد 
می کنند. نمایندگانی از قوه قضائیه و وزارت راه و شهرسازی هم آمده اند. تصویری از یک مجتمع مسکونی روی مانیتورهای سالن پخش می شود؛ ساختمانی در منطقه یک که رئیس سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران آن را یکی از متروپل های تهران می نامد که باید فورا تخلیه شود. در ۲۴ واحد این مجتمع هنوز افرادی زندگی می کنند و می گویند برای تخلیه نیاز به 
دســتور قضائی است. بیشتر این ساختمان ها در دهه ۷۰ ساخته شده اند. اخطار قضائی دارند اما ملاحظات اجتماعی و اقتصادی زمان اجرای حکم را به تأخیر می اندازد. بسته شدن یکی 
از مجتمع های تجاری معیشــت هزار خانواده را تحت تأثیر قرار می دهد. توصیه برای همه این ساختمان ها تخلیه است. گزارش که تمام می شود، نماینده دادستانی در جلسه می گوید بعد 

از شنیدن آن دیگر شب خواب نخواهد داشت و باید برای تصمیم گیری درباره این ساختمان ها هر چه سریع تر اقدام شود.

پنجشنبه
۱۵ دی ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۶۴

کارشناس حقوقی
معین شرقی 

چندین ماه از کش و قوس مقوله حجاب و برخورد گشت ارشاد می گذرد و واکنش های 
اجتماعی متفاوتی به این موضوع وجود داشت. بر اساس نظم حقوقی کنونی، بنا بر تبصره 
ماده ٦۳۸ قانون مجازات اســلامی ، کتاب پنجم تعزیرات، حضور بانوان بدون حجاب در 
انظار عمومی جرم تلقی و دارای مجازات است. از طرفی شورای عالی انقلاب فرهنگی و 
ستاد احیای امر به معروف نیز مدتی قبل از به پایان رسیدن مأموریت پرحاشیه گشت های 
ارشاد خبر داد. اما این پایان ماجرا نیست؛ همه روزه شاهد اظهارنظرهای مختلف از سوی 
مسئولان در این حوزه هســتیم. خبری مبنی بر تشکیل کارگروه ویژه ای با حضور اعضای 
مجلس شــورای اسلامی و شورای عالی انقلاب فرهنگی برای تصمیم گیری در این حوزه 
منتشــر شد و واکنش های گســترده ای را در پی داشــت. برخی از نمایندگان مجلس نیز 
خبــر از محرومیت های اجتماعی برای افراد بدون حجاب دادند. در روزهای گذشــته نیز 
پیش نویس لایحه تعزیرات که توسط معاونت حقوقی و امور مجلس قوه قضائیه تدوین 
شــده است، برای طی مراحل تقنینی تقدیم دولت شد. لایحه تعزیرات، جرائم تعزیری را 
از ســوی دســتگاه حاکمیتی برای برقراری نظم در جامعه تبیین و مشخص کرده است. 

ماده ۱۷۸ لایحه پیشنهادی جایگزین تبصره ماده ٦۳۸ قانون فعلی در حوزه جرم انگاری 
و مجازات بی حجابی شده است. بر این اساس، «زنانی که بدون حجاب در انظار عمومی 
ظاهر شــوند، مرجع قضائی طبق ماده (۸۰) قانون آیین دادرســی کیفری مصوب ۱۳۹۲ 
اقــدام می کند. چنانچه فــرد از دادن التزام در مرجع قضائی امتنــاع کند یا پس از دادن 
التزام، دوباره مرتکب رفتار مذکور شــود، به یکی از مجازات های اجتماعی درجه هشت 
محکوم و همچنین دادگاه می تواند علاوه بر مجازات مذکور، وی را به شرکت در دوره های 
تربیتــی، اخلاقی و مذهبی به مدت یک تا دو هفته بــه عنوان مجازات تکمیلی محکوم 
کند». به این  معنا که در صورت کشــف حجاب از سوی شــهروندان، موضوع ابتدا امر با 
توجه به مقررات عمومی جرائم مشهود به استحضار مقام قضائی می رسد، متعاقب آن 
مقام قضائی پس از تفهیم اتهام، در صورتی که فرد سابقه کشف حجاب نداشته باشد، از 
مرتکب تعهد و التزام کتبی اخذ و قرار بایگانی پرونده را صادر می کند. اما در مواردی که 
شــخص مرتکب به جرم بی حجابی دارای سابقه قبلی باشد یا از دادن تعهد و التزام به 
مقام قضائی خودداری کند، نسبت به پرونده تشکیل شده درباره این جرم رسیدگی قضائی 

صورت می گیرد. قانون گذار در این حوزه مجازات های جدیدی را به عنوان مجازات اصلی 
تحت عنوان «محرومیت های اجتماعی» در ماده ۹ همین لایحه پیش بینی کرده اســت. 
بر اســاس ماده ۹ این لایحه، مجازات های اجتماعی درجه هشت شامل ایجاد دوره های 
مراقبتی، خدمات عمومی رایگان، جزای نقدی، محرومیت های اســتخدامی و انتصابی، 
اقامت اجباری، ممنوعیت خروج از کشــور و... به مدت های محدود اســت. نقد مهمی 
که به این بخش از لایحه مذکور وارد اســت، مشــخص نبودن تعریــف حجاب در قانون 
است. انتظار می رفت مقامات تنظیم کننده لایحه فوق، تعریف دقیق و جامعی از حجاب، 
بی حجابی و کم حجابی برای جلوگیری از برداشــت های ســلیقه ای در متن قانون جای 
می دادند. بر اساس قوانین موضوعه کشــور، در مواردی که نصوص قانونی در خصوص 
تعاریف یا احکامی ســاکت باشــند، باید به منابع و فتاوای فقهی و شرعی مراجعه کرد. 
بر اســاس متون فقهی ما، از نواحی اندام بانوان فقط صورت و دست ها استثنا از حجاب 
شــده اند. اما نقد دیگری که در این حوزه وارد اســت، میــزان پذیرش این بخش از لایحه 
به عنوان قانون از ســوی جامعه است. در این زمینه نیز باید آسیب شناسی و تحقیقات و 

بررسی های جامعی صورت گیرد و تعیین شــود آیا جامعه فعلی ما چنین مصوبه ای را 
می پذیرد یا خیر؟ شایان ذکر است که توالی فاسد تصویب قوانینی که مورد پذیرش عرف و 
جامعه نیست، بسیار زیاد است؛ به نوعی که این قوانین در پروسه اجرا از سوی دستگاه های 
اجرائی با چالش گسترده ای مواجه می شوند و فضای دوقطبی خاصی را در جامعه رواج 
می دهند. در مواد بعدی این لایحه مجازات های درجه هفت از نوع حبس یا جزای نقدی 
و... برای ترویج فرهنگ بی حجابی، عدم رعایت الزامات حجاب توســط صاحبان مشاغل 
و صنــوف و انفصال از خدمت برای عدم اجرای مصوبات حجاب توســط مدیران دولتی 
در نظر گرفته شــده اســت. همچنین عدم نظارت مدیران حرف، صنوف و اماکن صنفی 
نسبت به رعایت عفاف و حجاب توسط کارکنان خود تخلف انگاری شده و دارای جریمه 
نقدی برای مرتبه اول به مبلغ ۲۰ میلیون ریال و برای مرتبه دوم به مبلغ ۵۰ میلیون ریال 
است. شایان ذکر است در این قانون صحبتی از گشت های خاص تحت عنوان گشت ارشاد 
یا اقدامات ســرخود خارج از دستورات قانونی مقامات قضائی همچون ارشاد و برگزاری 

جلسه توجیهی و... پیش بینی نشده است.

اعتبارات نیاز اســت؛ چراکه ۱۵۰ میلیارد تومان برآورد نوســازی این گود است. در ادامه 
علیرضا جاوید، معاون هماهنگی و امور مناطق شهرداری تهران هم می گوید:  شهرداری 
برای مقابله با ساخت وســازهای ناایمن به حمایت دســتگاه قضائی و نیروی انتظامی 
به عنوان ضابط قانون نیاز دارد. حوادث چند ماهه اخیر کشــور باعث شد فشار کاری این 
دو دســتگاه زیاد شــود و ما نیز آن گونه که باید برای مقابله با ساخت وســازهای ناایمن 
نتوانســتیم از آنها کمک بگیریم. با این وجود مجموعه شــهرداری بــا تمام توان به این 
مسئله ورود کرد و از ساخت وسازهای غیرمجاز تا حد قابل توجهی جلوگیری کرد. هنوز 
هم در دو منطقه تهران شاهد تخلفاتی هستیم که امید است با تغییر شرایط و همراهی 
قوه قضائیه و نیروی انتظامی با این تخلفات نیز برخورد شــود. پس از ســخنان جاوید، 
مرادی نماینده دادســتان کشور نیز با اشاره به مطالب مطرح شده در جلسه می گوید: در 
موضوعات مطرح شــده در این جلسه نیازمند تشکیل چند کارگروه خاص هستیم. موارد 
مهمی مطرح شــد که نیاز است خارج از نوبت مورد بررســی قرار گیرند. این موارد باید 
بررسی شوند و دادستانی این آمادگی را دارد که در مورد مسائل حقوقی در خدمت شما 
باشد. در رابطه با ساخت وسازها دو موضوع ایجابی و سلبی باید مورد توجه قرار گیرد. در 
موارد سلبی آن چیزی است که از سوی ما و شهرداری تهران انجام می شود؛ اما در بحث 
ایجابی باید ضمن انجام وظایف خود، صرفه مردم را نیز در نظر بگیریم. به گفته مرادی 
برای حل معضلات مربوط به ساختمان های ناایمن در تهران و گودهای غیرمجاز باید هم 
به صورت سلبی -شامل برخورد انتظامی و قضائی- ورود داشته باشیم و هم به صورت 
ایجابی برنامه ریزی کنیم. به عنوان مثال برای منطقه ای که پرخطر است و ۶۰ هزار ساکن 
دارد باید به جز برخورد قضائی و انتظامی، تمهیداتی دیگر در راســتای حمایت از مردم 
اندیشید. نماینده بازرسی کل کشور هم در سومین جلسه قرارگاه ایمنی کالبدی کلان شهر 
تهران، چالش های امروز را میراث کم کاری گذشتگان می داند و می گوید: از چالش هایی 
کــه در رابطه با ایمنی شــهر تهران داریــم می توان به نبود جامعه آماری مشــخص از 
ساختمان های ناایمن، گودهای پرخطر و... اشاره کرد. اگرچه در سازمان بازرسی ما به این 
مسئله ورود داشــته ایم اما آمارهایی که از دستگاه های مختلف بیرون می آید، در رابطه 
با بخش های ناایمن تهران با هم کاملا متفاوت اســت. برای مدیریت ایمنی شهر تهران 
نیازمند ارائه یک راهبرد شفاف هستیم و باید مسئولی واحد و پاسخ گو برای این بحران در 
نظر گرفته شود. همچنین در مواردی که نیاز به ورود و برخورد وجود دارد، قوه قضائیه و 
مجموعه دادستانی باید یک پیوست حقوقی مشخص طراحی کنند تا در فرایند پیگیری 
دچار چالش نشــویم. حمیدرضا صارمی، معاون معماری و شهرسازی شهرداری تهران 
هم با اشــاره به وجود گودهای پرخطر در شهر تهران، ضمن گلایه از عدم همکاری قوه 
قضائیه می گوید: برای مدیریت گودهای پرخطر تنها اقدام ســلبی مؤثر نیست و باید به 
صورت ایجابی نیز راهکار داشته باشیم. یکی از کارها تعیین عوارض برای متخلفان بود 
اما سه بار دیوان عدالت اداری با دریافت عوارض از متخلفان مخالفت کرد؛ در حالی که 
اگر مالکان و ســازندگان بدانند که در صورت تخلف و گودبرداری غیرمجاز باید عوارض 
پرداخت کنند تا حد زیادی از این کار اجتناب می کنند. محمد آقامیری، عضو شورای شهر 
هم به بحران فرونشست اشاره ای می کند و می گوید: از سال گذشته برای حل این بحران 
کارگروهی در شورا تشکیل دادیم و همان ابتدا به این نتیجه رسیدیم که مسئله فرونشست 
متولی مشخصی در دستگاه های اجرائی ندارد، تنها یک دبیرخانه برای بررسی این بحران 

در وزارت راه و شهرســازی وجود داشــته که آن هم اخیرا منحل شده است. آقامیری با 
انتقاد از عملکرد مســئولان در این زمینه گفت: ما ســالانه ۳۶ سانتی متر فرونشست در 
پایتخت داریم؛ در حالی که که کشورهای دیگر وجود چهار سانتی متر فرونشست در سال 
را هم بحران می دانند. با همراهی صد اســتاد دانشگاه لایحه ای در رابطه با حل بحران 
فرونشست تنظیم کرده ایم که قرار است از طریق شورای عالی استان ها به مجلس برسد 
و در آنجا تبدیل به قانون شــود تا این بحران نیز متولی و بودجه مشــخص داشته باشد. 
علیرضا زاکانی، شــهردار تهران هم در این جلسه یادآوری کرد: در گذشته مسائل ایمنی 
ســاختمان ها را تنها از بعد آتش نشــانی مرور کرده بودند، الان اما با زحمت ۹ دستگاه 
و تفاهم نامه بین آنها، ۱۶ هزار ســاختمان را از ســاختمان های بلندمرتبه تا شش طبقه 
از ابعاد مختلف بررســی می کنیم که حدود ۶۰۰ مورد آنها بررســی شــده است. این ما 
را امیدوار می کند که یک نقشــه راه و شــناخت دقیق برای برون رفت از مشکلات داشته 
باشــیم. او درباره ســاختمان های پرخطر می گوید: برای این موضوع کار مشــارکتی بین 
معاونت های هماهنگی امور مناطق، فنی و عمرانی و شهرسازی انجام می شود تا ظرف 
یک ماه، نقشه راه ایمنی این نقاط را به ما ارائه کنند تا شهر را از این تب و تاب خارج کنیم؛ 
مثلا تعیین شود راه حل خرید سرقفلی و جابه جایی مجموعه هاست یا تخلیه مجموعه ها 
و استحکام بخشــی آنها. نیازمند کمک از سوی دستگاه های قضائی و انتظامی و وزارت 
راه و شهرســازی برای استحکام بخشی بناها هستیم. در بحث گودهای پرخطر تهران از 
موضوع گود برج میلاد عبور کردیم و استحکام بخشــی آن بیش از ۵۰ درصد انجام و از 
موضع خطر عبور کرده است. گود فرهنگ در اراضی عباس آباد نیز موضوع اولویت دار ما 
اســت و پیمانکار آن مشخص شده، اما عدد و رقم هایی که درباره گودها گفته شد با هم 
ســازگاری ندارد و باید برای آنها شناسنامه درست کنیم و اولویت بندی کنیم. از گودهای 
متعلق به شهرداری شروع می کنیم و بعد سایر دستگاه ها و بعد از آن به سراغ گودهای 
متعلــق به عموم مردم می رویم. بنابراین باید هم عــدد گودها و هم ترکیب گودها را تا 
ظرف یک ماه تعیین تکلیف کنیم. البته در مســیر ایمن سازی گودها نیز به شدت نیازمند 
پشــتیبانی دســتگاه قضائی و انتظامی هســتیم. او درخصوص موضوع فرونشست هم 
توضیح می دهد: فرونشست عملا گسترش پیدا کرده و شرایط نامناسبی در مجموعه شهر 
ایجاد کرده و با برداشــت آب های زیرزمینی تشــدید هم خواهد شد که برای آن هم یک 
طرح آماده می شود تا مسیر تصویب خود را دنبال کند. همچنین در بحث ۱۰ مخاطره ای 
که در ۱۵۸ مؤلفه برای ۱۰ سال آینده باید بررسی کنیم، زحمت دوستان برنامه و بودجه 
است که مسیر را تسهیل کنند تا چشم انداز روشنی برای آینده برای کارکردهای خودمان 
داشــته باشــیم. زاکانی درباره وضعیت آرای کمیســیون ماده ۱۰۰ هم می گوید: بالغ بر 
۶۰ هزار رأی کمیســیون ماده ۱۰۰ داریم که اگر ابعاد بیشتر آن پیگیری شود، موارد آن به 
بیش از این عدد می رسد. آنچه ناظر به آینده است، ممانعت از توسعه آن است؛ اما در 
مورد گذشــته چارچوبی دارد که اگر ایمنی را رعایت کرده و موارد ســه گانه ای که قانون 
آن را مشــخص کرده انجام شده، به ســمت تعیین تکلیف برویم. در واقع ماده ۱۰۰ یک 
موضوع کشــوری است که خودش یک ناایمنی را تحمیل می کند. برای این موضوع نیز 
طبق پیگیری ها در کلان شــهرهای کشور دنبال یک تصمیم ملی هستیم. شهردار تهران 
معتقد است قطار ایمنی در تهران به حرکت درآمده و قول می دهد ساختمان های ناایمن 

را بدون تعارف پلمب کند.

گاز متان به سلامت مردم آسیب نمی زند؟
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